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جدول نرخ سکه و ارز

صفحه۴
پنج شنبه           ۶ اردیبهشت  ۱۳۹۷

۹ شعبان ۱۴۳۹ - شماره ۲۱۸۹۱

قیمت )به تومان(نوع سکه
1/765/000سکه تمام طرح جدید
1/725/500سکه تمام طرح قدیم

863/000نیم سکه
530/500ربع سکه

350/000گرمی
171/302هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
4/200دلار
6/816یورو
7/777پوند

1/395لیر ترکیه
1/502درهم امارات

رئیس  ســازمان ایمیدرو گفــت: ایران با 
بهره برداری از یک مجتمع آلومینیوم جدید در 
اوایل سال آینده در تولید این محصول صنعتی 

به خودکفایی خواهد رسید.
به گزارش خبرگزاری تســنیم به نقل از رویترز، 
مهدی کرباســیان در کنفرانس آلومینیوم ســی آر 
یو در لنــدن اظهار کرد: عملیات ســاخت مجتمع 
گداخت شــرکت آلومینیوم جنوب که قرار است در 
فاز نخســت سالانه 300 هزار تن تولید داشته باشد 

در جریان است.
وی افــزود: این مجتمع گداخت انرژی مورد نیاز 
خود را از یک نیروگاه گازی تامین خواهد کرد و ایران 
امیدوار است با استفاده از منابع عظیم گازی، صنعت 

فلزات خود را بیش از پیش توسعه بدهد. 
رئیس  سازمان ایمیدرو افزود: مجتمع سالکو میزان 
تولید آلومینیوم کشور را تا سال 2025 به یک میلیون 
تن در سال افزایش خواهد داد و بخش فولاد ایران نیز 
قصد دارد تولید خود را تا سال 2025 از 31 میلیون 

تن فعلی به 55 میلیون تن برساند.
کرباسیان گفت: تولید فولاد ایران در سال 2013 

رئیس  سازمان ایمیدرو:

ایرانتاپایانسالدرتولیدآلومینیومخودکفامیشود

میلادی 20 میلیون تن بود و ما تنها یک میلیون تن 
صادرات داشــتیم اما در سال گذشته صادرات فولاد 

ایران به حدود 9 میلیون تن رسید.
همچنین مدیر موسسه مشورتی آئوریس کانادا، 

که به شرکت آلومینیوم جنوب )سالکو( نیز مشاوره 
می دهــد تصریح کرد: هرچند ایران هم اکنون در دو 
مجتمع تولیدی خود سالانه اندکی بیش از 400 هزار 
تن آلومینیوم تولید می کند، اما میزان مصرف داخلی 

حدود 600 تا 700 هزار تن است.
به گفته وی، مجتمع گداخت آلومینیوم ســالکو 
در منطقه ویژه اقتصادی لامرد در جنوب ایران و در 
نزدیکی ســاحل خلیج فارس در حال ساخت است، 
جایی که یک بندر آب عمیق نیز در آنجا در دســت 

احداث است.
این مجتمع 1/2 میلیارد دلاری توســط شرکت 
مهندسی و ساخت خارجی صنعت فلزات غیرآهنی 

چین در حال احداث است.
به گفته این مشــاور ساخت مجتمع آلومینیوم، 
مجتمع گداخت آلومینیوم ســالکو ابتدا قرار بود به 
صورت سرمایه گذاری مشترک با شرکت آلکان کانادا 
ساخته شود، اما این شرکت پس از تحریم های آمریکا 

ایران را ترک کرد.
میرچی ادامه داد: وجود ذخایر گازی و تولید برق 
ارزان قیمت از نظر قیمتی نیز به مجتمع سالکو کمک 
می کند. من انتظار دارم هزینه تولید مجتمع سالکو 

زیر 1200 دلار در هر تن باشد.
قیمت شــاخص هر تن آلومینیوم در بازار بورس 

لندن، روز گذشته حدود 2230 دلار بود.

در شــرایطی که صندوق توسعه ملی جهت 
انجام کارهای زیر بنایــی و به منظور حرکت به 
سمت اســتقلال از درآمدهای نفتی ایجاد شده، 
می بینیم هرچند روز یکبار یکی از مسئولان درباره 
برداشت از این صندوق برای کارهای روزمره کشور 

خبر می دهد! 
عباس آخوندی وزیر راه و شهرســازی در نشست 
هفته گذشته با اعضای کمیسیون عمران مجلس درباره 
کاهش منابع صندوق پس انداز مسکن یکم گفته بود قرار 
است در صورت موافقت رئیس جمهور، یک میلیارد دلار 
از منابع صندوق توسعه ملی به صورت ریالی به صندوق 

مسکن یکم اختصاص یابد تا کسری آن جبران شود.
استفاده از صندوق توسعه ملی، آن هم برای صندوق 
پس انداز یکم که ظرفیت آن نصف کســانی است که 
ثبت نام کرده اند؛ اقدامی غیر منطقی محسوب می شود، 
متاسفانه اقدامات دولت در برداشت از صندوق توسعه 
ملــی به حدی بوده که احتمــالا رقم چندانی نباید در 

موجودی صندوق باقی مانده باشد. 
این در حالی اســت کــه در کارهای بانکی مربوط 
به حوزه مســکن از بازگشت اقســاط مسکن مهر هم 

استفاده می شود. 
در حال حاضر به نظر می رسد صندوق توسعه ملی 
تبدیل به قلکی شده که عادی ترین کارهای کشور توسط 
آن تامین مالی می شود، چنانچه چند روز پیش هم، جبار 
کوچکی نژاد، نایب رئیس کمیسیون آموزش و تحقیقات 

کیهان بررسی کرد

صندوق توسعه ملی
 یا قلک خرج های دولت؟!

مجلس گفته بود: »بانک ها را از طریق صندوق توسعه 
ملــی موظف کردیم با اعتبار بیش از 10 هزار میلیارد 
تومان و از طریق وام های کم بهره تجهیزات، دانشگاه ها 

را به روز کنند.«
به عبارت دیگر، صندوقی که قرار بود تا با پس انداز 
کردن درآمد نفت کشور، علاوه بر اینکه روند استقلال از 
نفت را تسهیل کند به توسعه زیر ساخت های اقتصادی 
کشور کمک کند، عملا مشغول کارهای دیگری شده 
اســت. حدود دو ماه پیش، رئیس  ســازمان جنگل ها، 

مراتع و آبخیزداری گفت که شــش میلیارد دلار اعتبار 
در قالب بودجه ســال 97 از محل صندوق توسعه ملی 
برای اجرای طرح های آبخیزداری و بیابان زدایی اختصاص 
یافته و چند روز پس از آن هم قائم مقام صنف کشاورزان 
هرمزگان گفت: »در شرایط کنونی که از منابع صندوق 
توسعه ملی اعتبارات خوبی برای طرح های  اشتغالزایی 
در مناطق روستایی در حال اختصاص است تسهیلات 
مورد نیاز برای شروع عملیات اجرایی کارخانه رب گوجه 

فرنگی هشتبندی تخصیص داده شود.« 

لازم به ذکر اســت، در بهمن ماه سال قبل، محمد 
مهــدی زاهدی، نماینده مردم کرمان و راور در مجلس 
از توافق بر ســرمایه گذاری 500 میلیون دلاری میدکو 
از محل صندوق توسعه ملی برای توسعه مجتمع فولاد 

بوتیای کرمان خبر داده بود. 
این موارد که تنها گوشــه ای از اخباری اســت که 
درخصوص برداشت از صندوق توسعه ملی منتشر شده 
نشان می دهد کارکرد صندوق از انجام کارهای زیر بنایی 
کشــور به تامین مالی پروژه های روزمره تبدیل شده و 
دولت بــا این روش تنها به خالی شــدن این صندوق 

منجر می شود. 
هنوز مدت زیادی از انتشار گزارش تفریغ بودجه 95 
نگذشته که جزئیات بیشتری از آن درباره صندوق توسعه 

ملی حاکی از همین مدیریت غلط دولت بوده است. 
در همین زمینه عبدالرضا ثروتی، نماینده ســابق 
مجلس شورای اسلامی گفته بود: دولت 26هزار میلیارد 
تومان از صندوق توسعه ملی برداشت کرده و در حالی 
کــه باید 42 درصد به صندوق واریز می کرد 32 درصد 

واریزی داشته است. 
جــای تاســف دارد کــه در موضوع حل مشــکل 
ریزگردهای جنوب ایران و بهبود محیط زیســت مردم 
خوزستان و آبادان، باز هم به مقام معظم رهبری متوسل 
شــدند، ملاحظه کنید از زمــان روی کار آمدن دولت 
تاکنون چقدر صندوق توسعه ملی را خالی کرده اند؟ آیا 
با صندوق خالی از پول می توان به  اشتغالزایی کمک کرد؟

گزارش های داخلی و خارجی نشــان می دهد 
پیام رســان تلگرام به تهدیدی برای امنیت ملی 
کشورها تبدیل شده، تا آنجا که حتی نخست وزیر 
انگلســتان تلگرام را »خانه امــن تبهکاران و 
تروریســت ها« دانسته و در این باره ابراز نگرانی 

کرده است.
به گزارش خبرگزاری فارس، یک مقاله پژوهشی با 
نام »بررســی پلتفرم برگزیده داعش، تلگرام« در زمینه 
جذابیت تلگرام برای گروه تروریســتی داعش در مجله 
»تروریسم و خشونت سیاسی« منتشر شده است. مجله 
مذکور دارای معتبرترین نمایه های بین المللی از جمله 
ISI  است و توسط ناشــر تیلور و فرانسیس که یکی از 
قدیمی ترین ناشــران تجاری در جهان و یکی از رهبران 

ناشران آکادمیک است منتشر می شود. 
مقاله تــا این تاریخ بیش از 1400 بار دیده شــده 
اســت. مقاله توسط محققان دانشــگاه ایالتی جورجیا 
ضمن پژوهشــی با حمایت مالی و تحت نظارت وزارت 
دفاع آمریکا نوشــته شده اســت. نظریه طرح شده در 

مقاله آن اســت که تلگرام امنیت و حریم خصوصی را 
به گونه ای فراهم ساخته که گروه های تروریستی به آن 

مهاجرت کرده اند.
البته بســتر مُهیای تلگرام تنها محدود به اقدامات 
تروریســتی نیســت. بلکه تلگرام محیط مناســبی را 
برای عموم اقدامــات مجرمانه و تبهکارانه فراهم آورده 
و تبهکاران جز در بســتر امنی مانند تلگرام نمی توانند 
این چنین آزادانه و به دور از چشــم نیروهای امنیتی و 
انتظامی کشور به تبادل اسلحه و مشروبات الکلی و مواد 

مخدر بپردازند. 
در همین راســتا، مرکز ملی فضای مجازی نیز طی 
گزارشــی به بررســی میزان تعهد تلگرام به حفاظت از 
اطلاعات شخصی و داده های کاربران ایرانی این پیام رسان 

پرداخته است.
در این گزارش با بیان این که انبارش داده های کاربران 
ایرانــی تلگرام در خارج از کشــور صورت می پذیرد که 
بر خلاف مصوبه شورای عالی فضای مجازی است، آمده 
است: تلگرام تعهدی نسبت به منشور حقوق شهروندی 

جمهوری اســلامی ایران ندارد، در ایران به ثبت رسمی 
نرســیده، و هیچ تعهدی به تبعیــت از قوانین داخلی 

ایران ندارد.
تلگرام در حال حاضر بســیار فراتــر از جایگاه یک 
پیام رســان عمل می کند. مواردی در سطح جهان و از 
جمله در ایران، تلگرام بستر مناسبی را برای بر هم زدن 
امنیت عمومی، آشوب و اغتشاش فراهم کرده است. این 
امر تنها به کشــور ما محدود نمانده و دامان غرب را نیز 
گرفته است؛ تا آنجا که حتی نخست وزیر انگلستان تلگرام 
را »خانه امن تبهکاران و تروریست ها« دانسته و در این 

باره ابراز نگرانی کرده است.
به گــزارش خبرگزاری تســنیم، مرکز ملی فضای 
مجازی تأکید کرده اســت تلگــرام از جنبه های متعدد 

تهدیدی علیه امنیت ملی کشور است.
این مرکز با  اشاره به این که تلگرام ظاهراً هیچ فعالیت 
اقتصادی ندارد و حتی منبع درآمدی از طریق پذیرش 
آگهی نــدارد این موضوع را قابل تأمل می داند. با توجه 
به این کــه انبوهی از اطلاعات کاربــران در اختیار این 

پیام رســان است فروش این اطلاعات و داده ها می تواند 
منبع درآمدی خوبی برای مالک این پیام رســان باشد 
به ویژه این که دولت های متخاصمی هستند که حاضرند 
برای دریافت کوچکترین اطلاعات در مورد جامعه ایرانی 

بالاترین مبالغ را بپردازند.
این گزارش هشــدار داده اســت با توجه به فضای 
کنترل نشده حاکم بر تلگرام و عدم همکاری این پیام رسان 
با دستگاه قضایی کشور »در شرایط کنونی تلگرام، هزاران 
قاتل و تروریست و کلاهبردار و شیاد و سارق و متجاوز و 
کودک آزار و پدوفیل آزادانه می توانند با استفاده از یک 
پیام رسان بیگانه به اعمال پلید خود بپردازند و از هرگونه 

پیگرد قانونی در امان باشند.«
در همین راســتا، محمد جواد آذری جهرمی، وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات در حاشیه مراسم روز جهانی 
دختــران در وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات درباره 
فعالیت پیام رســان های خارجی در کشور، اظهار کرد: 
درباره نحوه فعالیت پیام رسان های خارجی در کشور باید 

منتظر تصمیم مراجع تصمیم گیر در این زمینه باشیم.

گزارش ها نشان می دهد

تلگرامخانهامنتبهکارانوتروریستهاست

یک کارشناس اقتصادی عملکرد اقتصادی وزارت خارجه را 
ضعیف و غیرقابل دفاع دانست.

بهزاد خســروی کارشناس ارشد مسائل اقتصادی و امور راهبردی در 
گفت و گو با باشــگاه خبرنگاران جوان گفت: برجام و اقتصاد مقاومتی دو 
مقوله بســیار مهمی هستند که باید ظرفیت های بسیار مناسبی را برای 
رشد و توسعه اقتصادی کشور ایجاد کنند، همسویی این دو مولفه می تواند 
در دیپلماســی اقتصادی کشور ســرلوحه قرار بگیرد. وی با بیان اینکه 
»دیپلماســی اقتصادی پسابرجامی نیز قابل دفاع نیست و باید بازتعریف 
شــود«، افزود: این بازتعریف تمام ابعاد مختلف را می تواند دربرگیرد؛ از 
جایگزینی ارزهای دیگر به جای دلار که همیشه توسط آمریکا می تواند ما 
را با محدودیت مواجه کند گرفته تا ایجاد وابستگی های اقتصادی هرچه 

بیشتر با دیگر کشورها از جمله کشورهای منطقه.
این کارشناس عنوان کرد: برجام باید زمینه و ظرفیت جولان بیشتر 
تولیدات و خدمات ایرانی در صحنه بین المللی و منطقه ای را ایجاد کند نه 
اینکه به واسطه آن، کشور به عنوان بازار هدف شرکت های پژو و بوئینگ 
یا ایرباس و دیگر شرکت ها قرار گیرد. این کار میسر نمی شود مگر اینکه از 
نظر نیروی انسانی، افرادی با تحصیلات و تجربه اقتصادی و مدیریتی بیش 
از پیش در دستگاه دیپلماسی کشور به ویژه در سفارتخانه ها به کارگرفته 
شوند و از طرفی شرایط بالندگی تولید در داخل کشور را نیز ایجاد کنیم.

به گفته خسروی، آمار نشان می دهد که بیش از هفتاد درصد تعاملات 
اقتصادی ما با پنج تا شــش کشــور دنیاست، از این لحاظ قطع به یقین 
ســبد تجارت اقتصادی ما باید حداقل با پنجاه کشور جهان و با اولویت 

کشورهای منطقه پرُ شود.
وی ادامه داد: اگر بخواهیم کشــور عراق را بــه عنوان یک بازار بکر 
و همســایه بررسی کنیم باید بپذیریم که دیپلماسی اقتصادی ما بسیار 
ضعیف تر از دیپلماسی نظامی و امنیتی و سیاسی عمل کرده است. بازار 
عراق در دســت کشور ترکیه اســت در حالی که سیاستمداران ترکیه و 
دولتمردان کشــور عراق، روابط بســیار پایین تری نسبت به ایران باهم 
دارند و در بســیاری از موارد موضعگیری های شدیدا متفاوتی بین ترکیه 

و عراق وجود دارد.
این کارشــناس افزود: ما هنوز استراتژی اقتصاد مقاومتی را به طور 
روشن و شفاف در دستگاه وزارت امور خارجه شاهد نیستیم. به عبارتی 
اکثر تعاملات این دســتگاه در خارج از کشــور از رویکرد سیاسی تقریباً 
محض برخوردار اســت. شــاید چند باری هیئت های اقتصادی در زمان 
پســابرجام وزیر امور خارجه را همراهی کرده اند ولی دستاورد مهمی به 

دنبال نداشته است.
خســروی توضیح داد: هنوز اندازه هواپیمای حامل وزیر امور خارجه 
درحد چند نفر همکار سیاسی است. امیدوارم اندازه هواپیمای وزارت امور 
خارجه با همراهی دیپلمات های اقتصادی در بخش خصوصی را همیشه در 
حد یکصد نفر ببینیم به طوری که همچون سفر دیگر وزرای امور خارجه 
کشورهای توسعه یافته و در حال توسعه این ظرفیت به حداکثر خود برسد.

وی تأکید کرد: متاســفانه قراردادهای اقتصادی بسیار کمی با تلاش 
دستگاه دیپلماسی رقم می خورد. اگر رویکرد اقتصاد مقاومتی در دستگاه 
وزارت امور خارجه دارای استراتژی مطلوبی باشد باید شاهد این وضیعت 
باشــیم که حداکثر قراردادهای اقتصادی کشور از طریق دستگاه وزارت 

امور خارجه رقم بخورد.
ایــن اقتصــاددان ادامه داد: حــال باید از آقای ظریف پرســید چرا 
قراردادهــای اقتصادی در راســتای تلاش های دیپلماســی اقتصادی با 
کشــورهای همســایه از جمله عراق، قطر و افغانستان شکل نمی گیرد. 
ترکیه نه تنها از این فرصت استفاده کرده بلکه معافیت های زیادی را نیز 

به دست آورده است.
خسروی خاطرنشان کرد: کشور ترکیه بازار عراق و بازار سوریه را تنها 
توسط صنعت از آن خود نکرده است بلکه با کمک دیپلماسی اقتصادی 
توانسته بخش اعظم بازار سیمان کشور عراق را از آن خود کند در حالی 

که صنعت سیمان ایران در انتظار ایجاد بازار است.

یک اقتصاددان:

دیپلماسی اقتصادی پسابرجام
 قابل دفاع نیست

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس با  اشاره به اینکه رفتار 
دولت درخصوص صدور و ابطال کارت های بازرگانی متناقض است، 
گفت: ابطال 1700 کارت بازرگانی که از سوی مدیران دولتی مطرح 

شد نشان می دهد قبل از صدور این کارت ها نظارتی وجود ندارد.
عزت ا... یوســفیان مــلا در گفت وگو با خبرگزاری فارس با اشــاره به 
اینکه متولی رســیدگی به معضلات کارت های بازرگانی مشخص نیست، 
اظهــار کرد: بر فرآیند صدور و تمدید کارت های بازرگانی تعصبات صنفی 

حاکم است.
وی افزود: ریشه تناقض رفتار دولت در صدور و ابطال کارت های بازرگانی 

را باید در انحصار فرآیند صدور آن جست وجو کرد.
عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس شــورای اسلامی با انتقاد از 
نبود نظارت کافی بر روند صدور و تمدید کارت های بازرگانی خاطرنشــان 
کرد: ابطال 1700 کارت بازرگانی که از سوی برخی مدیران دولتی مطرح 
شــده هنر نبوده چراکه این آمار نشان می دهد قبل از صدور این کارت ها 

نظارتی وجود ندارد.
یوسفیان ملا با بیان اینکه اصلاح روند صدور و تمدید کارت های بازرگانی 
که مدت  ها است در کمیسیون اقتصادی دولت معطل مانده  باید  در خارج 
از دولت بررســی شــود، گفت: در این گونه مواقع وزارت صنعت، معدن و 
تجارت می تواند راهکارهای پیشــنهادی خود را از طریق کمیسیون های 

تخصصی در مجلس دنبال کند تا زودتر به نتیجه برسد. 
وی از آمادگــی مجلس بــرای پذیرش راهکارهــای اصلاحی دولت 
درخصــوص قوانین صدور و تمدیــد کارت های بازرگانی خبر داد و گفت: 
مجلس طبق قانون اساسی نمی تواند بر صنوف آزاد نظارت مستقیم داشته 
باشد بنابراین برای برطرف کردن آسیب های کارت های بازرگانی، مجلس 

از وزارت صنعت، معدن و تجارت می خواهد که پاسخگو باشد.
لازم به ذکر است، کارت های بازرگانی طی سال های اخیر بارها و بارها 
زمینه ساز فساد اقتصادی شده و برخی مسئولان نیز در زمان های مختلف 

نسبت به آن واکنش نشان دادند. 
به عنوان نمونه در آذر سال قبل، امیر خجسته رئیس فراکسیون مبارزه 
با مفاســد اقتصادی مجلس به یکی از این موارد اشــاره کرد و گفت: با نام 
شخصی به نام مریم دوسر دهلیز حدود 600 خودروی بنز و پورشه قاچاق 
وارد گمرک بوشهر و بندرعباس شده است. فردی که برای نان شب خود 
هم مانده است که متوجه شدیم به صورت سیستمی و از طریق گمرک با نام 
این شخص که اطلاعی هم ندارد این تعداد خودروی قاچاق وارد کشور شده! 
اما مورد مذکور تنها یکی از چندین موردی است که بیانگر وجود تخلفات 
در کارت های بازرگانی بوده و حسینعلی حاجی دلیگانی، عضو کمیسیون 
برنامه و بودجه مجلس هم در مهر سال پیش گفته بود: براساس مستندات 
و گفته های مسئولان تا انتهای فروردین ماه سال گذشته حدود هشت هزار 
و 100 میلیارد تومان فرار مالیاتی بابت سوء استفاده از کارت های بازرگانی 

وجود داشته است. 
ضمن اینکه آمارها نشان می دهد که در دو سال اخیر، چهار هزار میلیارد 
تومان واردات تنها به نام 44 کارت بازرگانی حقیقی و حقوقی ثبت شــده 
است. در همین راستا، سید علی معصومی، مدیرکل حقوقی ستاد مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز در برنامه گفت وگوی ویژه خبری سیما گفت: رویکرد این 
ستاد پیشــگیری از قاچاق کالا و ارز با مشارکت مردم و تجربیات فعالان 
بخش های مختلف اقتصادی اســت.وی افــزود: ضمانت اجرای کارت های 
بازرگانــی یکبار مصــرف و مجازات برای انتقال دهنــده، گیرنده و ضبط 
کالاهای وارد شده از این طریق در لایحه جدید مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
پیش بینی شده است.به گزارش صداوسیما، مدیرکل حقوقی ستاد مبارزه 
بــا قاچاق کالا و ارز ادامه داد: بر اســاس لایحه جدید امکان صدور کارت 
بازرگانی برای افراد غیر تاجر به دلیل رتبه سنجی اقتصادی وجود ندارد. 

معصومی اضافه کرد: راه اندازی ســامانه های پیش بینی شده در قانون 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز و ایجاد 40 ســامانه زیر مجموعه این سامانه ها 
زمانبر است.به گفته وی، برخی از این سامانه ها ایجاد شده و در راه اندازی 
برخی دیگر از برنامه عقب هستیم. مدیرکل حقوقی ستاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز بیان کرد: بر اســاس آیین نامه هیئــت وزیران کالاهای قاچاق 
ضبط شده یا باید برای بازگشت ارز صادر یا امحاء یا در صورت لطمه نزدن 
به تولید داخلی توزیع محدود شوند، اما تاکنون دولت هیچ مجوزی برای 

توزیع این کالاها در داخل نداده است. 
گفتنی اســت، چندی پیش رهبر انقلاب اعــلام کردند کالای قاچاق 
در مقابل چشمان همه آتش زده شود ولی با این حال، مقامات دولتی به 
روش های مختلف آن را دور زده و همواره در کنار صحبت رهبر انقلاب از 
احتمال صدور مجدد آن )و به تبع آن، درامد زایی برای خود( خبر می دهند.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس:

رفتار دولت در نحوه صدور و ابطال 
کارت های  بازرگانی متناقض است

رئیس  سازمان چای از آغاز خرید تضمینی برگ سبز چای با 
نرخ های سال گذشته خبر داد.

محمدولی روزبهان در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: از 30 فروردین ماه 
امسال برداشت برگ سبز چای از شهرستان لنگرود آغاز شد و دو کارخانه 
فرآوری چای نسبت به خرید 20 تن از این محصول به ارزش حدود 50 

میلیون تومان اقدام کردند.
وی اضافه کرد: خرید تضمینی برگ سبز چای به صورت علی الحساب 
و با نرخ های سال گذشته زراعی انجام می شود که برهمین اساس چای 
درجه یک 2624 تومان و هر کیلو چای درجه دو 1469 تومان خریداری 
شد و به محض اعلام نرخ های جدید محصولات کشاورزی از سوی دولت 

آن را اعمال کرده و مابه التفاوت نرخ ها را لحاظ می کنیم.
رئیس  سازمان چای درباره تاثیر سرمازدگی های اخیر اینگونه توضیح 
داد که ســرمازدگی امسال 30 درصد برداشت بهاره را کاهش می دهد و 
امیدواریم بارش های فروردین ماه که تاثیر مستقیمی در افزایش کمیت 
و کیفیت چای می شود، بتواند جبران خسارت های ناشی از سرمازدگی 

را بکند.
روزبهان گفت:  از آنجا که پیش از آن خسارت ناشی از سرمازدگی را 
پیش بینی کرده بودیم، بیمه فراگیر باغات چای را به نیابت از چایکاران 
انجام دادیم و آنها بابت این سرمازدگی از صندوق بیمه کشاورزی خسارت 
دریافت می کنند. البته در این راســتا به جای حق بیمه به چایکاران وام 
بدون بهره داده شده است تا از محل فروش برگ سبزشان بتوانند بیمه 

فراگیر باغات خود را انجام دهند.
وی با بیان این که انبارهای چای کشور از محصول سال گذشته تقریبا 
خالی شــده است، اظهار کرد: امسال درصددیم تا کیفیت چای ایرانی را 
10 درصد ارتقاء دهیم که در این راستا باید به همین میزان کیفیت برگ 

سبز چای را از درجه دو به یک ارتقا دهیم.
رئیس  سازمان چای گفت: برای اولین بار در تاریخ صنعت چای این 
محصول بررسی می شــود که بازار معاملات آن را برای تولید کنندگان 

داخلی شفاف خواهد کرد.
هر ساله از ابتدای اردیبهشت ماه برداشت برگ سبز چای آغاز شده و 
تا پایان مهرماه ادامه دارد که البته میزان تولید این محصول طی سال های 
گذشته با نوساناتی ناشی از سرمازدگی و خشک شدن باغات چای مواجه 
شــده بود، اما در ســال 1395 برداشت برگ سبز چای به بیش از 139 
هزار تن معادل حدود 31 هزار تن چای خشــک رسید که رکوردشکنی 

جدیدی طی سالیان اخیر به شمار می رفت.

آغاز خرید تضمینی برگ سبز چای 
با نرخ های پارسال

اگرچه وزارت راه و شهرســازی درخواست 
افزایش رقم وام مسکن به ۲00 میلیون را داده 
بود، اما شورای پول و اعتبار با توجه به کسری 
منابع صندوق مسکن یکم با این خواسته موافقت 

نکرده است. 
به گزارش خبرگزاری مهر، بر اساس مصوبه شورای 
پول و اعتبار، نرخ ســود تســهیلات مسکن از محل 
صندوق پس انداز مسکن یکم از 9/5  درصد به هشت 
درصــد کاهش یافت. همچنین این نرخ ســود برای 
خریداران مســکن در بافت های فرسوده و ناکارآمد 

شهری از هشت به شش درصد کاهش یافته است.
مظاهریان، معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و 
شهرسازی هفته گذشته از ارائه درخواست وزارت راه 
و شهرسازی به شورای پول و اعتبار برای بررسی بسته 
درخواستی این وزارتخانه در خصوص اصلاح وضعیت 
وام مسکن از محل صندوق پس انداز مسکن یکم شامل 
دو فاکتور »افزایش رقم وام مسکن زوجین خانه اولی از 
160 به 200 میلیون تومان« و همچنین »کاهش نرخ 
سود تسهیلات خرید مسکن برای دارندگان این وام 
چه در بافت های فرسوده و چه سایر مناطق شهری« 

خبر داده بود.
با این حال شورای پول و اعتبار با بخش نخست آن 
مخالفت کرد و تنها بخش دوم این بسته درخواستی 

شامل کاهش نرخ سود تسهیلات را پذیرفت.
از سوی دیگر عباس آخوندی وزیر راه و شهرسازی 
در نشست هفته گذشته با اعضای کمیسیون عمران 
مجلس درباره کاهش منابع صندوق پس انداز مسکن 
یکــم گفته بود قرار اســت در صورت موافقت رئیس 

جمهور، یک میلیارد دلار از منابع صندوق توسعه ملی 
به صورت ریالی )و نه ارزی( به صندوق مســکن یکم 

اختصاص یابد تا کسری آن جبران شود.
ابوالقاســم رحیمی انارکی مدیرعامل بانک عامل 
بخش مســکن نیز در بهمن ماه سال قبل در مراسم 
سالگرد تأســیس این بانک از کمبود منابع صندوق 
پس انداز مسکن یکم و ناکافی بودن افزایش سرمایه 
10 هزار میلیارد تومانی )مصوبه مجلس در ذیل قانون 
برنامه ششم توسعه(، به صورت دو فقره تخصیص 5 
هزار میلیارد تومانــی )در حال حاضر تنها پنج هزار 
میلیارد تومان اول آن هم به صورت تهاتر با بدهی های 
این بانک به بانک مرکزی انجام شده است( برای اصلاح 

منابع صندوق پس انداز مسکن یکم خبر داده بود.
به نظر می رســد بــا توجه بــه اســتقبالی که 
ســپرده گذاران از صندوق مســکن یکم داشــته اند، 
کســری منابع آن گریزناپذیر باشد. بنابر اعلام بانک 
عامل بخش مســکن در آذرماه ســال گذشته میزان 
افتتاح حساب در صندوق مسکن یکم چهار برابر ماه 

مشابه سال قبل از آن بوده است.
مدیرعامل این بانک بارها اعلام کرده است میزان 
افتتاح حساب در صندوق مسکن یکم بسیار بیشتر از 
پیش بینی طراحان این صندوق بوده است به گونه ای 
که با توجه به تعداد حســاب های افتتاح شده در این 
صندوق، سالانه 200 هزار فقره برای بانک عامل بخش 
مسکن تعهد شده است حال آنکه ظرفیت این بانک 
کمتر از نصف تعهد ایجاد شده برای افتتاح کنندگان 

حساب است.
بر اســاس اعلام کارشناســان اقتصاد مسکن، در 

صورتــی که با افزایش رقم وام مســکن یکم از 160 
میلیون تومان )ویژه زوجین( به 200 میلیون تومان 
موافقت می شد، وضعیت کسری منابع صندوق مسکن 
یکم به شــکل جدی در سریع ترین زمان ممکن رخ 
می نمــود. بــه خصوص که با کاهش نرخ ســود این 
تسهیلات، باز هم شاهد استقبال بیشتر مردم از این 

نوع تسهیلات مسکن خواهیم بود.
مبلغ اقساط وام مسکن با نرخ سود جدید

با توجه به اینکه نرخ سود تسهیلات مسکن از 9/5 
به هشــت درصد کاهش یافته است و از سوی دیگر، 
90 درصد تسهیلات مسکن یکم در غیر از بافت های 
فرسوده مصرف شده، اقســاط تسهیلات مسکن در 
مناطق شــهری غیر از بافت فرســوده در دو حالت 
انفــرادی و زوجین و همچنین ســه مدل »تهران«، 
»مراکز اســتان ها و شهرهای بالای 200 هزار نفر« و 

»سایر شهرها« به شرح زیر خواهد بود:
انفرادی تهران )80 میلیــون تومان( : 865 هزار 

تومان
انفرادی مراکز استان ها )60 میلیون تومان( : 650 

هزار تومان
انفرادی ســایر شهرها )40 میلیون تومان( : 433 

هزار تومان
زوجین تهران )160 میلیون تومان( : یک میلیون 

و 700 هزار تومان
زوجین مراکز استان ها )120 میلیون تومان( : یک 

میلیون و 290 هزار تومان
زوجین سایر شــهرها )80 میلیون تومان( : 865 

هزار تومان

دبیر شــورای عالی فضای مجــازی از ورود 1۲میلیون نفر به 
پیام رسان های داخلی و کاهش 10درصدی ترافیک تلگرام در ایران 

خبر داد.
به گزارش روابط عمومی مرکز ملی فضای مجازی کشور، سید ابوالحسن 
فیروزآبادی اظهار کرد: بعضی ها از خارج با تحریک مردم قصد ایجاد تشویش 
برای عدم اعتماد به حفظ حریم خصوصی افراد در پیام رسان های داخلی در 
کشــور را دارند، این در حالی اســت که بخش اعظم فعالیت مردم در فضای 
مجازی در حوزه های اقتصاد، ورزشی، فرهنگی و آموزشی و خدماتی همچون 
دولت الکترونیک بوده و ایران در حفظ حریم خصوصی شــهروندان خود در 

این حوزه ها در دنیا سرآمد است.
وی با  اشاره به فضاسازی های بسیار منفی درخصوص حفظ حریم خصوصی 
افراد در پیام رســان های داخلی، گفت: با وجود فضاسازی های منفی در این 
خصوص، شاهد هستیم در این مدت کوتاه نزدیک به 12 میلیون نفر در پیام 

رسان های داخلی هویت خود را ثبت کردند.
دبیر شــورای عالی فضای مجازی افزود: تمامی پیام رسان های خارجی 
می توانند مورد حمله همه شــهروندان خارجی و ایرانی قرار بگیرند. بنابراین 
پیام رسان های خارجی در خطر تعرض دنیا هستند و در صورتی که این اتفاق 
بیفتد هیچ نظامی وجود ندارد که بتوانیم حریم خصوصی شــهروندان مان را 
حفظ کرده و هویت حمله کننده را تشــخیص دهیم ولی در پیام رسان های 
داخلی اگر تعرض، هک و حمله ویروســی اتفاق بیفتد قابلیت شناســایی، 
پیگیری و تعقیب قانونی مطابق قوانین ومقررات جمهوری اسلامی وجود دارد.
فیروزآبــادی تاکیــد کرد: به ملــت ایران اطمینــان می دهیم از لحاظ 
سخت افزاری و نرم افزاری ظرفیت لازم فراهم شود اما به هر حال کار پیچیده 

و تاکتیکی در پیش است که باید به تدریج صورت گیرد.
وی افزود: دولت در بخشنامه ای تمام دستگاه های بخش دولتی و عمومی 
کشــور را ظرف یک هفته موظف کرد تا از تلگرام به شــبکه های پیام رسان 
داخلی کوچ کنند که با ســرعت بســیار خوبی این کوچ شروع شد و در این 
مدت ما شاهد کاهش 10 درصدی پهنای باند مصرفی کشور در تلگرام بودیم 

که این موفقیت بسیار بزرگی است.
رئیس مرکز ملی فضای مجازی کشــور با اشــاره به کاهش 27 درصدی 
بازدیدهــا و 17 درصــدی تولید مطالب در این مــدت در تلگرام گفت: این 
نشــان دهنده اتحاد ملت ماست و ما با جدیت این طرح را پیگیری خواهیم 
کرد و در مرحله بعد تمامی کسب و کارهای فعال در تلگرام نسبت به کوچ 
اقدام خواهند کرد.فیروزآبادی در رابطه با حفظ حقوق فعالان کسب و کارها 
در فضای تلگرام، اعلام کرد: سال گذشته در شورای عالی فضای مجازی کشور 
مصوب کردیم تا کانال هایی که بالای 5 هزار عضو دارند بایســتی در سایت 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی برای دریافت کد »شامد« ثبت نام کنند که 
این کد هویت و اصالت کانال است و بر همین اساس در پیامی که به تمامی 
کانال ها ارســال شــد اعلام کردیم که پیام رسان ها کد شامد این کانال ها را 
حفظ کرده تا این کانال ها برای ثبت خود به پیام رسان داخلی مراجعه کنند 
اما این برای مدت محدودی است و باید هر چه سریعتر کانال ها برای حفظ 
دامنه شان در پیام رسان های داخلی فعال شوند. البته کانال ها می توانند در 

پیام رسان های خارجی که درکشور فعالیت دارند نیز حضور داشته باشند.

دبیر شورای عالی فضای مجازی کشور خبر داد

ورود 12 میلیون نفر
 به پیام رسان های داخلی

رئیس  اتاق اصناف گفت: نظام پولی و بانکی در 
خدمت تولید داخلی نیست.

به گزارش فارس، علی فاضلی دیروز در همایش هم 
اندیشــی اتحادیه های پوشاک کشــور جهت حمایت از 
تولید داخلی در تهران گفت: اگر چه نظام پولی و بانکی 
در خدمت تولید داخلی نیست و آن طور که باید به بحث 
مبارزه با قاچاق پرداخته نمی شود، اما همه این مسایل و 

مشکلات نباید مانعی در عرصه تولید شود. 
وی با اشاره به تماس تلفنی وزیر صنعت با وی گفت: 
وزیر صنعت گفت که بــا حضور رئیس جمهور در جمع 
فعالان اقتصادی در آذربایجان هستند که در آنجا اعلام 
شده است که بازار تهران به شهرستان ها کالا نمی فروشند. 
رئیس  اتاق اصناف ایران با بیان اینکه نمی دانم این موضوع 
واقعیت دارد یا خیر؟ بیان داشت: البته قرار شد پیرامون 
این موضوع تحقیقات لازم انجام شــود و گزارشی برای 

دولت ارسال کنم.
وی بیان داشــت: دولت تاکید کرده در بحث تامین 
ارز برای گشایش مواد اولیه هیچ مشکلی وجود ندارد، اما 
نمی دانم که کجای کار مشــکل دارد که چنین اتفاقاتی 
رقــم می خورد. وی افــزود: در دوران دفاع مقدس وضع 
خیلی بدی داشتیم، ولی این مسایل نبود.فاضلی اظهار 
داشت: من قبول دارم مجموعه مدیریتی کشور در اختیار 
اقتصاد مردم محور نیست و این موضوع را به رسم گلایه 

بارها مطرح کرده ایم. 
وی با  اشاره به جلسه مالیاتی اخیر با وزیر اقتصاد گفت: 
قدم های خوبی در جهت بخشــودگی مالیات بنگاه های 
کوچک و متوســط برداشته شــد و قدم های خوبی هم 

برداشته می شود. 

با مخالفت شورای پول و اعتبار

وام200میلیونیمسکنمنتفیشد
رئیس اتاق اصناف کشور:

نظامپولیوبانکی
درخدمتتولیدداخلینیست
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